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Ať je dobrý, ten nový….
Ledne, prosím, přicházej pomalu a polehoučku, třeba i nená-
padně, chtělo by se říct. Ale on ne. Jeho nástup byl opět hřmot-
ný, blýskavý a bleskový. Jasně, že jsme slavili a jásali, radovali 
se, ale já vlastně ani nevím proč. A ani naše kočky to nechápou, 
trochu se zlobí a ve svém úkrytu většinu prvního dne roku tru-
cují. 
Vstupem do nového roku na mě pravidelně padá tíseň, smutek 
a obava z nadcházejícího. A taky lítost, kam že se poděl můj 
už známý a oblíbený rok a s ním i mnou milovaný adventní  
a vánoční čas. Ač jsem si předsevzala, že si jej užiji a maximálně 
prožiji a procítím každou vteřinku, je fuč. 
Jen před pár dny jsem propadala téměř hysterii, že nic nestí-
hám a nestihnu, a pak jsem se přistihla, jak si jen tak sedím, 
popíjím ranní kávu, koukám z okna na nádhernou zasněženou 
ladovskou scenérii (pravda, byla by dokonalejší a jiskrnější, 
kdybych to okno už měla umyté, ale komu to vadí, že?), pozoru-
ji ptáky, jak si hospodaří na krmítku a přihlouple se usmívám….  
A je mi dobře, je mi krásně, je mi pohádkově. Naordinovala 
jsem si totiž takový praktický předvánoční půst. Ten spočívá 
v totálním ignorování nablýskaných vánočních reklam plných 
rad a tipů na dokonalý úklid, spolehlivé recepty na skvělé cuk-
roví, které se nedožije Štědrého dne a tchýně nedá pokoj, do-
kud ho z vás pod nějakou výhružkou nevymámí. Nezjistili jsme 
ani, které že ty dary jsou letošním hitem, bohužel jsme ani ne-
pátrali po tom, jak že má vypadat ta nej štědrovečerní večeře. 
A přiznávám zcela dobrovolně, že ani tentokrát jsme se netre-
fili do nejnovějšího barevného trendu vánoc a náš stromeček 
se mohl pochlubit všelijakými z let předchozích, spíš takové 
„muzeum“ naší vánoční rodinné historie. A protože to už je ně-
jaký pátek, co jsme pospolu, i stromeček byl stylově bohatý na 
všelijaké vzpomínky a pro nás krásný.
A samozřejmě jsme také nedbali rad na všelijaké zdravé, mo-
derní a odlehčené varianty čehokoli. 
Pár kousků tradičního cukroví, aby doma vonělo a vánočka (ta 
musí být, protože drobečky do zahrady, že?). Krásná naleštěná 
červená jablíčka a ořechy na stůl, praskající oheň v kamnech. 
A my všichni pospolu a rádi spolu, radost z toho všeho a podě-
kování, že to tak je, jen tak obyčejné, a přitom krásné a pro nás 
dokonalé. A doufejme, že opět bude. 
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Ale to musíme ponejprv opět do víru všedních dní, vrhnout se 
do té lednové vody, vytyčit směr plavby, sebrat odvahu, zved-
nout kotvy a vyplout. Každý jsme kapitánem. A ať řídíme kocáb-
ku či zaoceánský parník, přeji nám všem příznivý vítr, klidnou  
a bezpečnou plavbu a při zdolávání životních peřejí a osudo-
vých vln pevný směr a víru v dobrý konec. A ať má každý svůj 
bezpečný přístav.
Šťastnou plavbu rokem 2024.

A co se týče novoročních předsevzetí, nebuďte na sebe přísní, 
například já zůstanu věrná tomu mému – zase prožít a procítit 
nádherný adventní čas.

Galina Žílová

Zhodnocení roku 2023

Rok 2023 je za námi. Nastal tak čas zhodnotit, jaký byl pro Oleš-
nici a pro lidi v ní žijící či navštěvující ji. Měsíce leden a únor 
tradičně patřily plesové sezóně s celkem pěti plesy, které pořá-
daly místní spolky. Uskutečnil se i jeden dětský karneval. V roce 
2024 tomu bude opět také tak, ovšem v novém interiéru kul-
turního domu. V lednu město začalo přijímat žádosti o koupi 
pozemků v Piskačově sadu, kde v září byla dokončena výstavba 
základní technické infrastruktury. V současné době jsou z cel-
kových 18 pozemků ve vlastnictví města  prodány dva pozemky 
a jeden je zarezervován.
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Dále byl v lednu vypracován návrh rozpočtu na rok 2023, kte-
rý byl v únoru schválen. Schválením rozpočtu na rok 2024 se 
však nově Rada města a Zastupitelstvo města nebude zabývat 
v lednu a v únoru, protože rozpočet města na rok 2024 byl již 
schválen na 9. zasedání zastupitelstva dne 14. 12. 2023. Kalen-
dářní rok 2024 tak město nezahajuje v rozpočtovém provizo-
riu, jak tomu bývalo v minulosti zvykem. Díky tomu nedojde 
ke komplikaci u případných investic města a nákupů v začátku 
rozpočtového roku.
Rada města v únoru rozhodla, že neprodlouží smlouvu se spo-
lečností Primirest (dříve Scolarest), která zajišťovala stravování 
v ZŠ a MŠ Olešnice. Smlouva byla uzavřena do 31. 8. 2023. Bylo 
tedy nutné zajistit vlastní vaření jídel ve školní kuchyni od za-
čátku nového školního roku.  Po několika jednáních Rady měs-
ta s ředitelem ZŠ a MŠ Olešnice se podařilo nastavit fungující 
systém bez dodavatelské firmy. Tato změna si vyžádala finanč-
ní prostředky, které město Olešnice poskytlo. Po čtyřech měsí-
cích provozu stravování zajišťované pracovníky ZŠ a MŠ Oleš-
nice můžeme již konstatovat, že to byl krok správným směrem. 
Jídla nejsou vařená z polotovarů a jsou zdravější a chutnější. To 
dokazuje i zvýšený zájem ze strany dětí a rodičů.
V březnu město Olešnice začalo spolupracovat s odborníky  
z firmy VODA CZ s.r.o. za účelem zlepšení čistícího procesu na 
čistírně odpadních vod. K tomuto kroku se Rada města roz-
hodla, protože čistírna trpěla dlouholetými problémy s čiště-
ním odpadních vod, které předchozí vedení města neřešilo  
s patřičnou razancí. I přes veškerou snahu zlepšit chod čistírny 
(rekonstrukce či intenzifikace čistící technologie zabere několik 
měsíců či roků) došlo v srpnu k havárii na čistírně, při níž došlo 
k úhynu pstruhů v potoce Hodonínka. Havárie byla způsobe-
na otrávením aktivovaného kalu v čistících nádržích. Provoz 
čistírny se podařilo rychle obnovit, ale riziko, že se podobná 
havárie stane znovu, zde stále zůstává. Z tohoto důvodu Rada 
města v rozpočtu na rok 2024 alokovala finanční prostředky 
na projekty kanalizace a ČOV (šachty k měření množství a kva-
lity odpadní vody u průmyslových znečišťovatelů, modernizace 
a automatizace ČOV, střecha ČOV a příprava na fotovoltaiku). 
Po zpracování projektů bude přistoupeno k samotné realizaci. 
Prioritu budou mít šachty k měření množství a kvality odpadní 

vody v reálném čase u průmyslových znečišťovatelů, které bu-
dou vybavené technologií umožňující zastavení odběru odpad-
ní vody v případě porušení limitů uvedených ve smlouvách.
V březnu zastupitelstvo na svém 5. zasedání pověřilo starostu 

města Olešnice podepsat smlouvu o dílo s firmou Nakostav, 
s.r.o. zajišťující rekonstrukci interiéru a baru kulturního domu. 
Projekt byl zpracován skupinou architektů v lednu. Rekon-
strukce probíhala od května do prosince a před koncem roku 
dne 19. 12. proběhlo slavnostní otevření kulturního domu. 
Ještě než práce na kulturním domě byly zahájeny, stihla v dub-
nu proběhnout v kulturním domě pietní akce k 70. výročí vy-
konstruovaného komunistického procesu s občany z Olešnice  
a okolí, jejíž součástí byla i výstava „Rozkulačeno“ s promítá-
ním filmu z cyklu Osudové okamžiky, Olešnice 1953, ČT.        
V dubnu Správa a údržba silnic Jihomoravského kraje (SÚS 
JMK) společně s dodavatelskou firmou PORR a.s. odstraňovala 
závady na průtahu Olešnicí – silnicie II/362 (stavba z let 2018 
a 2019). Jednalo se o frézování vozovky a opravu šoupat a po-
klopů. Město Olešnice v dubnu pořídilo traktůrek SECO Starjet 
P6 4x4 a příslušenství k němu. S využitím zaměstnanců města, 
traktůrku a další techniky město v roce 2023 zajistilo posekání 
trávy v městě bez nutnosti objednání této služby od dodava-
telské firmy, čímž město ušetřilo nemalé finanční prostředky.  
V zimě je traktůrek společně se zametacím kartáčem využíván 
k úklidu sněhu z chodníků a pozemních komunikací.  
V květnu firma Umělky, s.r.o. na základě objednávky rady měs-
ta z února provedla regeneraci dvou hřišť s umělým povrchem. 
Během roku došlo také na opravu několika dětských hřišť  
a regeneraci fotbalového hřiště (na přelomu června a čer-
vence). V květnu Rada města na vybraných místech v Olešni-
ci objednala u firmy POKLOPSYSTEM s.r.o. opravu a výměnu 
propadlých dešťových vpustí a propadlých kanálových šachet.  
V srpnu firma ASFALTEROS s.r.o. provedla opravy výtluků  
v místních komunikacích na vybraných místech v Olešnici.
V červnu zastupitelé na svém jednání schválili změnu v systé-
mu nakládání s komunálním odpadem, aby město mělo celý 
systém pod lepší kontrolou, a aby byl efektivnější. Jednalo se 
o rozvázání smlouvy se společností RECOVERA a o vstup do 
dobrovolného svazku obcí Technické služby Malá Haná, které 
má s hospodařením s odpady velké zkušenosti a mají v praxi 
ověřené výsledky. Od tohoto kroku si město slibuje dosažení 
vyšší vytříděnosti recyklovatelné složky komunálního odpadu 
(papír, sklo, plasty, jedlé tuky a oleje a bioodpad), která musí 

tvořit v kalendářním roce 2025 a následujících letech alespoň 
60 %, v kalendářním roce 2030 a následujících letech alespoň 
65 % a v kalendářním roce 2035 a následujících letech alespoň 
70 % z celkového množství komunálního odpadu.



žena plesová sezóna.
Obrovské úsilí bylo završeno v úterý 19. 12. 2023 slavnostním 
otevřením KD a jeho symbolickým předáním široké veřejnosti 
k radosti a užívání. 
Kdo občas chodil kolem této budovy, nemohl nezaznamenat 
usilovný cvrkot, pohyb různých firem a materiálů. Stavební  
a všelijaké renovační práce probíhaly takříkajíc od nevidím do 
nevidím. Pro mnohé zaangažované se toto dílo stalo opravdu 
srdeční záležitostí. Nádherný a odvážný projekt, kde se snou-
bí historie, tradice i čistý moderní styl, jistě okouzlil a nadchl. 
Úžasně vynikl velkolepý prostor hlavního sálu a rozličné detaily 
umocňují příjemný dojem z tohoto místa. A to byl jistě záměr 
autorů, abychom do kulturního domu rádi chodili, setkávali se 
tu s přáteli, kulturou, společenským vyžitím, abychom měli kde 
pořádat i rodinné oslavy, které tento noblesní prostor povýší 
na nezapomenutelnou událost.  
A nezapomenutelným pro mnohé možná bylo i slavnostní ote-
vření, kdy jako první na pódiu vystoupil Taneční orchestr ZUŠ 
Letovice se svým programem písní českých slavíků a otevřel 
tím novou hudební kapitolu tohoto místa. I renovovaný taneč-
ní parket se dočkal symbolického zahájení, slavnostní polonéza 
Antonína Dvořáka byla přesně tím, co si tento prostor žádal. 

Snad i občerstvení, které bylo pro návštěvníky připraveno, po-
těšilo a mohli jsme společně připít na dobré dílo, které se po-
dařilo, a aby to tu žilo, to je přání nás všech.
Velké poděkování patří týmu architektů Ing. arch. Heleně 
Flodrové, Ing. arch. Andrei Prajsové, Ing. arch. Štěpánu Hirscho-
vi a Ing. arch. Viktorovi Jindrovi, stavební firmě Nakostav, s.r.o., 
vedení města i všem zaměstnancům, rodinným příslušníkům, 
přátelům, a všem, kteří fandili.
Věříme, že investice ve výši 16.5 mil. Kč, která byla podpoře-
na dotací ve výši 5.5 mil. Kč (11 ml. Kč tak bylo investováno  
z rozpočtu města), tak bude investicí do kulturního života v na-
šem městě, který je v dnešní digitální době důležitý pro nás pro 
všechny. Tak ať se tam často a rádi všichni potkáváme.

Komunální odpady v roce 2024

Začátek nového roku 2024 bude pro občany Olešnice malou 
změnou, co se týká svozové firmy na svoz komunálních odpa-
dů. Jak jsme již v minulých vydáních zpravodajů informovali, 
bude v Olešnici svoz odpadů probíhat svozovou firmou Tech-
nické služby Malá Haná, a to hned od 2. 1. 2024 a dále i při dru-
hém svozu 16. 1. 2024. Proto bychom rádi požádali občany, aby 
v tento den své sběrné nádoby na svoz směsného komunální-
ho odpadu umístili na svá svozová místa. Zaměstnanci měs-
ta dojde při svozu k označení nádob nálepkami na rok 2024. 
Pokud by někdo nemohl nádobu umístit, bude si mít možnost 
nálepku vyzvednout na stavebním odboru u paní Čuhlové. Zde 
si i nadále budou občané mít možnost vyzvednout pytle pro tří-
děný plast a papír, protože tento systém třídění zůstane nadále 
pro rok 2024 zachován. Pokud takto učiní, bude jim ze strany 
města poskytnuta sleva za poplatek na svoz komunálního od-

Měsíc červenec a srpen patřil zaslouženému odpočinku, do-
voleným, ale také osvěžení v olešnickém koupališti, které bylo 
nově provozováno městem s podporou pana Macháta. Došlo 
ke snížení ceny vstupného a byla prodloužena otevírací doba. 
Díky dlouhému létu se mohli lidé koupat ještě v září.
V září proběhla uzavírka komunikace III/3626 Olešnice – Trpín. 
Správa a údržba silnic Jihomoravského kraje zde prostřed-
nictvím firmy PORR a.s. provedla rekonstrukci silnice III/3626  
v úseku km 0,400 – 3,140. Tato rekonstrukce byla provedena 
za úplné uzavírky s průjezdem autobusů bez omezení. V roce 
2024 je plánována oprava úseku od km 0,000 – 0,400, tj. od 
křižovatky na náměstí Míru až na konce hranice města. Podle 
vyjádření zástupce firmy PORR a.s. by úplná uzavírka nemusela 
být realizována po celou dobu plánované rekonstrukce. V září 
jsme v Olešnici oslavili výročí 950 let od první písemné zmínky 
o Olešnici, které bylo spojené se Svatováclavským jarmarkem. 
Akce se velmi podařila a budeme rádi, když i v roce 2024 navští-
víte Svatováclavský jarmark.
V říjnu jsme si připomněli 105. výročí vyhlášení Českosloven-
ské republiky. Ve středu 25. října, před zahájením podzimních 
prázdnin, si žáci 9. ročníku připomněli státní svátek 28. října 
a rok 1918 u Památníku padlých občanů Olešnice před ško-
lou. Po úvodním slovu ředitele školy PaedDr. Zdeňka Peši pak 
společně se starostou města Ing. Davidem Tomáškem vztyčili 
státní a městskou vlajku a položili věnec k připomenutí obětí. 
V listopadu dne 16. 11. 2023 se uskutečnil lampionový průvod. 
Tímto průvodem jsme si připomněli 17. listopad – Den boje za 
svobodu a demokracii a Mezinárodní den studentstva. Lampi-
onový průvod šel tradiční trasou z náměstí Míru, kolem pomní-
ku a dále pak k „Ptáčkárně“, kde byl zakončen ohňostrojem.
V průběhu roku se v Olešnici uskutečnilo několik divadelních 
představení, koncertů, přednášek, závodů, výstav, trhů či růz-
ných akcí. Např. divadelní představení 1+1=3 či Don Quijote de 
la Ancha, koncerty ZUŠ Letovice či přednášky na půdě radni-
ce, Dětský den, Olešnická kytka, Olešnický kvítek, různé hasič-
ské, myslivecké, rybářské, chovatelské akce, sportovní závody, 
městské slavnosti, zábavy na zahradě KD, varhanní koncerty  
v evangelickém kostele, Svatovavřinecká pouť, promítání filmů 
na náměstí a v olešnickém kině, různé výstavy atd.
Nejvýznamnější kulturní akcí v roce 2023 zcela jistě byla v září 
oslava 950 let od první písemné zmínky o Olešnici a Svatovác-
lavský jarmark, kde jako hlavní host vystoupila Aneta Lange-
rová s kapelou. Z uvedeného neúplného výčtu akcí je vidět, 
že o kulturní a společenské dění není v Olešnici nouze. Město 
kulturní a společenské vyžití podporuje prostřednictvím gran-
tového systému, ve kterém mohou spolky působící ve městě 
žádat o dotaci na veřejné akce. Rozpočet grantového systému 
byl navýšen z 500 tis. Kč na 700 tis. Kč.
Na závěr tohoto článku je možné konstatovat, že rok 2023 byl 
pro město Olešnice úspěšný a vydařený, i když ne vše se po-
vedlo (např. nákup dvou nemovitostí u základní školy). Přejme 
městu Olešnice, aby rok 2024 byl pro něj minimálně stejně 
úspěšný jako rok 2023.  

Otevření KD

Asi všichni známe z vlastní zkušenosti, že s blížícím se koncem 
roku doháníme nedodělky, resty a sliby, které se nastřádaly. 
Finišujeme a vynakládáme veškeré možné úsilí, abychom už 
sváteční čas i vstup do nového roku oslavili v poklidu a poho-
dě. A někdy v novém. Rok 2023, se kterým jsme se před pár 
dny rozloučili, byl opravdu bohatý na všelijaké vzpomínkové 
a oslavné události. Ale také se nesl z velké části v duchu bu-
dovatelském. V jarních měsících byl totiž uzavřen olešnický 
kulturní dům. Důvodem byla plánovaná rozsáhlá rekonstruk-
ce této budovy. Z olešnického zpravodaje jsme se dozvídali 
novinky ze zákulisí, mohli jsme si prohlédnout různé studie  
a fotografie, které napovídaly, na co se můžeme těšit a připra-
vit, a kdy že se opět dočkáme kulturního vyžití, na jaké jsme 
tady zvyklí, a také zda se stihne vše do Vánoc a nebude ohro-
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Z tohoto důvodu a z tvorby cenové kalkulace, kde se rada 
města snažila optimalizovat některé náklady při sběru, pře-
pravě a skládkování komunálního odpadu, nedošlo k na-
výšení částky za poplatníka, a to i při skutečnosti, že dojde  
v roce 2024 k navýšení sazby DPH na výše zmíněné z 15 % na 
21 %. Rádi bychom tímto poděkovali uvědomělým občanům, 
kteří komunální odpad třídí, a to nejen do pytlů, ale i sběrných 
hnízd.
Pevně věříme, že se nám v Olešnici podaří nadále zvyšovat 
množství vytříděné složky komunálních odpadů, abychom spl-
nili nařízení, která z toho pro nás od roku 2025 vyplývají, při-
spěli tím k lepší ochraně životního prostředí a nedocházelo tak 
ke zbytečnému navyšování poplatku pro občany města za svoz 
odpadů v následujících letech.
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padu. Částka pro rok 2024 činí 750,- Kč na poplatníka, pro 
ty, co se touto formou zapojí, bude odečtena sleva 100,- Kč 
na poplatníka.
Úhradu poplatku je nutné provést do konce června letošního 
roku. Úhrada hotovostí je možná v úřední dny (pondělí a stře-
da od 8.00 do 17.00 hod.) na stavebním odboru nebo převo-
dem na účet města 1361628359/0800 s obvyklým variabilním 
symbolem. Informaci o nároku na slevu či variabilním symbolu 
v případě platby na účet podá pracovnice stavebního odboru, 
paní Čuhlová na tel. 516 463 108.
Město Olešnice sice ještě v tuto chvíli nemá všechna data, 
která nás budou informovat o tom, jak jsme si vedli v třídě-
ní a jaký byl objem vyprodukovaných odpadů v roce 2023, 
ale věříme, že příznivý trend, který jsme měli možnost za-
znamenat z dat třetího čtvrtletí 2023, nadále pokračuje.  

První myšlenka o tom, že by město Olešnice mohlo mít 
své vlastní pivo, padla na jedné z organizačních schů-
zí oslavy 950 let od první písemné zmínky o Olešnici. 
Organizátoři chtěli tuto výjimečnou oslavu něčím zpes-
třit s možnou vidinou vytvoření určité tradice. Nebylo ná-
hodou, že padl návrh nechat si uvařit vlastní pivo. Možná  
i proto, že Olešnice měla do nedávna svůj vlastní pivovar, 
který stál na náměstí v těsné blízkosti kostela sv. Vavřince. 

Cena vodného a stočného
V roce 2024 rozhodnutím rady města zůstává cena vodného  
a stočného v nezměněné výši (stejná jako v loni). Cena bez 
DPH zůstává ve stejné výši jako v roce 2023, ale cena s DPH je 
navýšena z důvodu zvýšené sazby DPH od 1. 1. 2024 z 10 % na 
12 %. Cena za vodné činní 37,00 Kč/m3 a za stočné 40,27 Kč/
m3 + 12 % DPH. Cena vodného a stočného pro domácnosti 
je 86,54 Kč/m3 včetně DPH.

Pivo Olešnický Závršák
V roce 2023 jsme měli v Olešnici dvě příležitosti ochutnat ře-
meslné pivo Olešnický Závršák. Na oslavě 950 let od první 
písemné zmínky o Olešnici dne 28. 9. 2023 a na slavnostním 
otevření nově zrekonstruovaného kulturního domu dne 19. 
12. 2023. Jelikož se u veřejnosti stalo pivo v krátkém čase ob-
líbené, je s ním počítáno na vybraných akcích i v roce 2024  
a v následujících letech. Vhodné je tedy se s tímto originálním 
pivem více seznámit a uvést celý příběh o tom, jak toto oleš-
nické pivo vzniklo.



Poslední budova pivovaru byla zbou-
rána v roce 1994. Do té doby byla nej-
starší budovou v Olešnici vůbec. Pi-
vovar byl postaven kolem roku 1500  
a na jeho stavbu si olešničtí měšťané vy-
půjčili od vrchnosti. Při plánování oslavy 
se tak naskytla možnost určitým způ-
sobem navázat na tradici pivovarnictví  
v Olešnici. Zbylo už jen vymyslet, jaké 
pivo by to mělo být a jak by se mělo jme-
novat. 
Po dlouhé debatě, jestli to má být pivo 
svrchně kvašené (ALE/IPA) nebo spodně 
kvašené (ležák/pivo plzeňského typu), 
jakou má mít barvu (světlou/tmavou), 
jak má být silné (10° až 14°), jestli má 
být filtrované (lepší vzhled a stabilita 
piva), nebo nefiltrované (mírně zaka-
lené, aromatičtější s plnější a bohatší 
chutí) a jestli má být pasterizované (má 
delší trvanlivost, ale horší chuť), nebo 
nepasterizované (má kratší trvanlivost, 
ale lepší chuť) se dospělo k závěru, že 
nejvhodnější bude nechat uvařit 12° 
světlý, nefiltrovaný a nepasterizova-
ný ležák. Důvodem této volby bylo, že 
se jedná o tradiční typ piva s přiro-
zenou bohatou chutí o střední až vyšší síle. Dále bylo nutné najít někoho, kdo by 
takové pivo pro město uvařil. Za tímto účelem bylo osloveno několik menších  
i větších pivovarů. Z obdržených nabídek byl následně vybrán řemeslný pivovar 
Volf (Široký důl), který městu nabídl nejlepší podmínky při vaření vlastního piva  
s originální recepturou. 
Ale jak toto pivo přišlo ke svému názvu? Na to se podíváme opět trochu zpět do his-
torie, i když zase ne tak dávné.
Psal se rok 1978, kdy byl na popud místního lékaře MUDr. Riegla a díky inici-
ativě místních nadšenců do lyžování vybudován na Závrší první lyžařský vlek. 
Tak začala éra moderního sjezdového lyžování v Olešnici, která trvá dodnes. 
No, a protože nad každými horami bdí nějaký ten „vládce“ (Krakonoš v Krkonoších, 
v Orlických horách je to pak Rampušák, v Jizerských horách je to Muhu, na Besky-

dy dohlíží Radegast, v Jeseníkách vládne Praděd, 
atd.), tak ani v Olešnici tomu nemohlo 

být jinak. A tak se v Olešnici objevil 
Závršák. Jeho objeviteli, kterým se 

poprvé zjevil, byli právě členo-
vé lyžařského oddílu TJ Sokol, 

pánové Ludvík Slavíček st.  
a Jiří Krejčí. Závršák se pak 

vždy pravidelně zjevoval 
na konci lyžařské sezo-
ny, kdy přijel olešnické 
lyžaře pozdravit na 
karneval na lyžích. Zá-
vršák však nedrží stráž 
jen nad Závrším, ale 
bdí nad celou Olešnicí  
a vždy se dobrým lidem 
v pravou chvíli zjeví. 

Proto je potřeba mít se 
na pozoru a zdržet se veš-

kerého protivenství, ška-
rohlídství a špatných skut-

ků, neb ho pán olešnických 
kopců spravedlivě potrestá.

Ale o Závršákovi, co by vládci nad 
olešnickými kopci, si můžeme říci jin-

dy. Teď zpět k našemu pivu. Když jsme 
přemýšleli, jak olešnické pivo nazvat, Olešnický 

Závršák byla jasná volba. Zeptali jsme se tedy objevitelů p. Slavíčka a p. Krejčího, zda 
s tím souhlasí a zda si myslí, že bude souhlasit i Závršák samotný. S napětím jsme 
čekali odpověď, která přišla vzápětí a byla kladná. Tedy bylo jasno.
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Etikety piva se pak zhostila Andy Prajso-
vá, která na ni ztvárnila podobu Olešnic-
kého Závršáka, jak bdí nad Olešnicí, kouří 
dýmku s modrotiskovým motivem, vlasy 
mu ladnými kristiánkami češou lyžaři na 
lyžařském vleku. Najdeme zde i odkaz na 
olešnické rybníky nebo lesy, které však 
dostaly zabrat při kůrovcové kalamitě. 
   

Matrika
Narození

Dominika Novotná

Ať rostou ve zdraví k radosti rodičů!

Naši jubilanti :(70, 75, 80, 85, 86, 87, 88, 
89, 90 roků a více)

Jaroslava Kreplová
Miloslav Kovář

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví, 
hodně spokojenosti a radosti!

Smaragdová svatba
 - 

55 let společného života

Zdeňka a František Žílovi

Ať i další roky prožijí ve zdraví a pohodě!

Úmrtí 
 

Hana Dvořáčková ve věku 70 let
Jana Člupková ve věku 24 let 

Pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

KNIHOVNA

Advent v knihovně
Adventní beseda se čtvrťáky byla plná 
otázek a odpovědí. Slavíte Vánoce? A co 
vlastně slavíte? Víte o tom, že se ve větši-
ně zemí začíná oslavovat až 25. prosince? 
Znáte koledu Půjdem spolu do Betléma? 
Zazpíváme si ji? Dovedete říci, kde leží 
město Betlém? Viděli jste už někdy bet-
lém s malým b? Kdo všechno se v něm na-
chází? Proč je každý betlém jiný? A máte 
představu o tom, kdy vznikl první český 

betlém? Viděli jste ten olešnický?.......ješ-
tě spousta otázek padla, ale odpovědi ne-
budu prozrazovat. Pokuste se o ně sami.
Závěrečná letošní beseda, to už bylo jed-



no veliké těšení se na Ježíška. S dětmi ze třídy Motýlků jsme se 
setkali 19. prosince a povídali jsme si, jak kdo prožívá Štědrý 
den. Děti si poslechly Vánoční pohádku a když se jich zeptáte, 
třeba si ještě vzpomenou, kde Ježíšek nakupuje dárky pro děti 
polepšené na poslední chvíli. 

knihovnice

ŠKOLSTVÍ

Projektový den pro žáky 9. ročníku "Parlament ČR"
Dne 14. prosince, v adventním čase, se uskutečnil pro žáky  
9. ročníku ZŠ Olešnice projektový den "Parlament ČR".
Žáci 9. ročníku s doprovodem tří pedagogů odjeli v ranních ho-
dinách rychlíkem z Letovic do Prahy. Už to byl pro mnohé zá-
žitek. Také jízda metrem není pro žáky každodenní zkušenost. 
Objednaná prohlídka Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 
se opozdila z důvodu zpoždění vlaku, nicméně o nic jsme ne-
přišli, protože mladý, pro věc nadšený průvodce nám umožnil 
prohlídku všech možných prostor budov poslanecké sněmov-
ny, včetně jednacího sálu. Opět další zážitek. Postavit se zde  
k řečnickému pultu, to bylo něco, na co budou žáci jistě dlouho 

vzpomínat.
Po návštěvě poslanecké sněmovny jsme vystoupali po scho-
dech na Pražský hrad. Zklamáním pro nás bylo, že vstup do 
chrámu sv. Víta je pouze se vstupenkou a návštěvníkům není 
umožněno nahlédnutí do interiéru tak, jak tomu až donedáv-
na bylo. Proto jsme se museli spokojit s prohlídkou venkov-
ních prostor a zastavili jsme se u "Mrákotínského obelisku" na 
nádvoří. Další zastávka byla pod okny Vladislavského sálu. 

Po prohlídce hradu nás čekala prohlídka Valdštejnského palá-
ce, sídla Senátu Parlamentu ČR. Prohlídku pro nás zajistila paní 
senátorka Ing. Jaromíra Vítková. Ta si na nás přes schůzi sená-
tu našla chvíli, aby nás přivítala. (Děkujeme). Chvíli před naší 
návštěvou byl v senátu přítomen i prezident Petr Pavel. Tomu 
odpovídala i bezpečnostní opatření. Ta nás však neomezila  
a žáci mohli z galerie vidět i schůzi senátorů.
Nenavštívit v době adventu Staroměstské náměstí s procház-
kou po Karlově mostě by bylo nemyslitelné. Proto jsme oba 
cíle procházky absolvovali. Nádherný vánoční strom a vánoč-
ní trhy navodily u všech předvánoční náladu. Tuto náladu pak 
umocnila i návštěva trhů na Václavském náměstí. 
Pak už jen pražské Hlavní nádraží a cesta rychlíkem zpět. Díky 
hospodářce školy Janě Štěrbové byly obě cesty s místenkami  
v rezervovaných kupé rychlíku. Objednaný autobus nás už  
v pozdních večerních hodinách dopravil z Letovic zpět do Oleš-
nice. 
Věříme, že tento projektový den v Praze, opakující se každoroč-
ně pro žáky 9. ročníku, byl i pro ty letošní přínosem, poučením 
a konečně i nezapomenutelným zážitkem.

Organizátoři projektového dne: PaedDr. Zdeněk Peša, 
Ing. Pavel Habanec, Ing. Miroslav Halámek 

Srdíčkové dny
Účast na zimní sbírce Srdíčkové dny se stala pravidelnou sou-
částí školního roku, a proto jsme v prosinci na naší škole tuto 
sbírku pro rodiny s vážně nemocnými a postiženými dětmi fi-
nančně podpořili již po desáté.
Velké poděkování patří odvážným žákům z 7. třídy, kteří žádali 
o peněžitý příspěvek na tento účel a vám všem, kteří jste jejich 
prosbě vyhověli.
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Právě díky štědrosti každého z vás se podařilo na podporu ne-
mocných a postižených dětí získat částku 10 545 Kč.
Vážíme si vaší spolupráce a moc děkujeme.

za ZŠ Mgr. Lenka Němečková

KULTURA 

Adventní neděle trochu jinak…
Rozžaté svíčky, chorálová hudba, potemnělý kostel, osvětlený 
oltář - to byla atmosféra již podruhé realizovaných adventních 
nedělí v kostele sv. Vavřince v prosinci roku 2023.
Nabídku přijalo mnoho lidí, využili tak svátečního času k přiblíže-
ní se k samotné podstatě vánočních svátků, to je k narození Boží-
ho syna. Děti i dospělí se podíleli na vytváření betlémské scénky 
postupným přidáváním jednotlivých prvků do připravené scény 
– pastviny, cesta, chlév, noční obloha. Každým přidáním někte-
rého detailu jako by říkali – čekáme a těšíme se. Děti nadšeně  
a upřímně zdobily jednotlivé části „aby to měl Ježíšek hezké“.
Věříme, že se nedělní návštěvy kostela staly pro děti součástí 

„vánoční atmosféry“ a budou na to rády vzpomínat.
Kostel je důležitou součástí komunity, je tady pro všech-
ny. Lidé sem rádi chodí, Boží láska je přitahuje. Jsme rádi, 
že jsme toto svaté místo zpřístupnili pro všechny, kteří  
o to stáli. A nabídka zůstává! Přijďte a budete vždy vítáni.

farníci z Olešnice

Advent v Blansku
Když jsem začátkem listopadu dostala nabídku, že bychom si 
s dětským pěveckým sborem ZUŠ Letovice mohli zazpívat na 
blanenském náměstí, chvilku jsem váhala. V tomto období se 
nabádáme k nějakému zklidnění, ale realita je taková, že jak 
děti, tak samozřejmě rodiče v nadcházejícím čase nebudou vě-
dět, kam dřív skočit, zajet, co vyřídit a zorganizovat. Tak jsem 
raději takovou mini anketou zjišťovala zájem a ochotu udělat 
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si malé „výjezdní zazpívání“. A ano, vyrazili jsme. Ještě v době 
sněhové a lehce mrazivé, takže předvánoční kulisa byla téměř 
dokonalá, a my v této čisté předvánoční radosti tak předvedli 
vše, co jsme se ve velice krátkém čase naučili. S prvním tónem 
opadla jakákoli tréma a já byla překvapena, s jakou jistotou  
a pohodou děti zpívají a rozdávají radost. Nastudovali jsme 
nové písničky s adventní a vánoční náladou, písničky z pohá-
dek a na závěr jsme si s návštěvníky zakoledovali ty nejzná-
mější české koledy za čtyřručkového klavírního doprovodu 

(A.Sýkorová). Zpěváčci jsou zatím malí a mladí, ale opravdu 
šikovní, každou další zkouškou zdokonalujeme a kultivujeme 
naše hlásky. A je to opravdu radost pozorovat a poslouchat, 
jak pěvecky rosteme. Zpěv se skládá ze slov, kterým narostla 
křídla. A  my bychom určitě chtěli letět hodně vysoko. Tak nám 
držte pěsti, ať nás zpívání a společný čas baví a naplňuje. Dě-
kuji rodičům za úžasnou ochotu a spolupráci, také za pochvalu 
a ocenění, moc si toho vážím. 
Ať nás šťastné kroky a sloky vedou dalším novým rokem. 

Galina Žílová

SPORT

FC Olešnice 
Fotbalový kroužek dětí
V rámci práce s dětmi v našem klubu jsme se pravidelně 
scházeli k tréninkům každé pondělí (mimo letních prázd-
nin). V zimním období jsme využívali místní tělocvičnu.  
V případě nepřízně počasí i sportovní areál u koupaliště, ale 
hlavně jsme však využívali fotbalové hřiště Pod Horkou. Tré-
ninků se pravidelně zúčastňovalo cca 60 přihlášených dětí, 
které byly rozděleny do tří skupin podle věkových kategorií.  
V rámci konfrontace s jinými soupeři jsme se zúčastnili zimních 
turnajů, a v průběhu sezóny i turnajů pořádaných oddílem Ži-
jeme Hrou. V roce 2024 plánujeme účast na turnajích Žijeme 
Hrou, na kterých děti získají nové zkušenosti a budou rozvíjet 
své fotbalové dovednosti.
K již stálým trenérům Janu Šafaříkovi, Martinu Bílkovi a Davidu 
Tomáškovi se připojil Milan Peša st. 
Všem trenérům patří velké poděkování. 
Do budoucna budeme muset zapracovat na získávání dalších 
trenérů, jelikož v tomto počtu je to velice náročné.

za trenéry Jan Šafařík

Muži FC Olešnice - hodnocení podzimní části sezóny 2023
Začnu netradičně. Podzim 2022: 17 bodů z 14 utkání se skó-
re 24:37. Podzim 2023: 21 bodů z 13 utkání se skóre 27:21. 
Toto porovnání dvou částí sezóny ukazuje, jak jsme se posu-
nuli. Na výsledcích je vidět přístup celého mužstva k trénin-
ku. Vše se projevuje na hřišti, nejen v rychlostní a vytrvalost-
ní připravenosti, ale hlavně ve fotbalovosti. Musím být z této 
části spokojený. Celý podzim jsme se prezentovali kvalitními 
výkony. Je pravda, že některá utkání se nám nepovedla (např. 



zápas s týmem Sloup). Zápasy 
s Lipovcem, Jedovnicemi, Boři-
tovem a Boskovicemi byly vel-
mi kvalitní a na vysoké úrovni. 
Jediné, co mě mrzí, jsou utkání  
s týmy, se kterými jsme doma 
zremizovali. Musím zmínit velký 
pokrok mladých hráčů jak v pří-
stupu, tak v kvalitě, kterou začínají 
prezentovat. To by však nešlo bez 
našich zkušených hráčů, kteří vý-
znamně přispívají k rozvoji našich 
mladších hráčů, za což jim patří 
velké poděkování. Díky spojení 
všech těchto faktorů jsme dosáhli 
dobrého podzimu. Nyní nás čeká 
delší přestávka. Mé přání je, aby 
tento nastavený trend pokračoval 
v jarní části soutěže. Stále máme 
co zlepšovat.
Mé poděkování patří také mému 
bratrovi za jeho odvedenou práci 
na pozici vedoucího mužstva.

 
trenér Milan Peša st.

Výkonný výbor FC Olešnice děkuje 
všem hráčům a trenérům za re-
prezentaci oddílu a práci pro klub. 
Dále všem, kteří se podílejí na cho-
du a fungování klubu.
Rovněž se patří poděkovat za pod-
poru všem příznivcům a fanouš-
kům, kteří v hojném počtu navště-
vují naše utkání.
Děkujeme městu Olešnice za fi-
nanční podporu z grantového sys-
tému města.
V novém roce přejeme všem 
všechno nejlepší, hodně zdraví  
a spoustu osobních a sportovních 
úspěchů.
V roce 2024 se na Vás budeme 
těšit na fotbalových utkáních na 
hřišti Pod Horkou, ale i na tradič-
ním Sportovním plese, který se 
uskuteční již 20. 1. 2024 s hudbou 
Sprint. A na dalších akcích pořáda-
ných buď FC Olešnice (pouťové zá-
bavy) nebo městem Olešnice.

Za výkonný výbor
předseda Ing. Jan Šafařík

PLESOVÁ SEZÓNA

Farnost Olešnice Vás ve spolupráci 
s jednotou Orel zve na další ročník 
tradičního olešnického plesu. Těšit 
se můžete na skvělé předtančení 
a půlnoční překvapení, bohatou 
tombolu, fotokoutek, spoustu 
dobrého pití a v neposlední řadě 
výborný guláš. K tanci i poslechu 
bude hrát Bystřická kapela. Moc 
se na Vás těšíme.
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RŮZNÉ

Provozuji masáže v Boskovicích, ale působím také jako mobilní masér, můžu dojet kamkoli.  
 

Ing. Richard Černý
739 317 589 richard-cerny@seznam.cz

ODPADY

Odvoz komunálního odpadu z popelnic probíhá každý lichý týden v úterý, to je 2., 16. a 30. 
ledna. Sběr pytlovaného plastu od vašich domů se bude konat 24. a sběr papíru 25. ledna. 

FARNÍ PLES
Farnost Olešnice Vás ve spolupráci s jednotou Orel zve na

Kulturní dům Olešnice

27.1.2024
ve 20 hodin

Vstupné 120,-

Těšit se můžete na Bystřickou kapelu, předtančení,
půlnoční překvapení, občerstvení a tombolu

Předprodej na olesnice.katolik od 1.1.2024  
a v obuvi u paní Musilové od 15.1.2024 

Vstup pouze ve společenském oděvu

Myslivecký spolek Olešnice
Vás srdečně zve na

Tradiční myslivecký ples

6.ledna 2024 od 20 hodin
Kulturní dům Olešnice

K tanci hraje skupina Melodie ROCK Trpín.

Bohatá zvěřinová tombola
a 5 druhů degustačního zvěřinového menu

od šéfkuchaře z HOTELU ZÁVRŠÍ

Slosovatelné vstupné 150,- Kč
předprodej vstupenek od 20.12. Obuv paní Musilové


